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MIT VÁR AZ ÚJÉVTŐL? 
Ilyenkor, az év elsői napjaiban sokszor elhangzik ez a kérdés. Szinte frázis-sze-

rűen, mint a »hogy vagy-, »élsz még- és a többi megszokott beszédfordulat. Hogy 
mégsem válik frázisok módjára súlytalanná, tartalmatlanná, az annak köszönhető, 
hogy az évek — különösen manapság — sorról-sorra számos meglepetéssel, szenzá-
cióval gazdagítanak bennünket, hogy évről-évre, de hétről-hétre is változik, fejlő-
dik az életünk s e változás kifejeződik az események egymáshoz kapcsolódó sűrű 
láncolatában is. 

Mit vár az ú j évtől? — A kérdéssel ezúttal felsőoktatási intézményeink néhány 
oktatóját keresték föl a Szegedi Egyetem munkatársai, akik körkérdésükre a kővet-
kező nyilatkozatokat adták. 

Dr. Antalffy György rektor, 
egyetemi tanár, 

József Attila Tudományegyetem 
, . lődése egyaránt anyagi lehe-

— 1964-ben elsősorban a válnak. A tudományos diák- a KlSZ-szervezet segitsege- tőségeink bővülésétől függ: 
felsőoktatás módszertanát körök munkájától ugyan- vei tovább is folytatni fog- ¿ j műszerekre van szükség, 

mnlmánvozás- csak sok eredménvt várunk iiik a harcot. /.«.•¡¡^t^t.r.^ 

Dr. Téth Károly rektor, 
egyetemi tanár. Orvostudományi Egyetem 

— A Szegedi Orvostudo-
mányi Egyetemre szép fej-
lődés vár az 1964-es évben 
mind az oktató-nevelő, mdnd 
a gyógyító munkát tekintve. 

— Az egyetemi oktatási 
reform hatásának nálunk is 
minden szempontból, de kü-
lönösen gyakorlati vonatko-
zásban kell megmutatkoznia 
az idei évben. Jelentős javu-
lást várok az évfolyamfelelő-
sök munkájától, mivel ez az 
ú j rendszer a kezdeti nehéz-
ségeken már túl jutott. 

— Az oktató, a tudomá-
nyos és gyógyító munka fej-

Vállalat jobb ütembe végez-
né a bővítési munkálatokat, 
hisz lemaradásukkal hátrál-
tat ják a gyógyító munkán-
kat is. 

— Amint a napi sajtóból 
bárki értesülhetett, pályáza-
tot írtunk ki egy ú j 
klinika tervezésére. Ebben az 
épületben majd a H. számú 
sebészeti- és az ideg-elme 
klinika kerül elhelyezésre. 
Nagyon jó lenne, ha még 
a jövő évben újabb pá-
lyázatot hirdethetnénk az el-
méleti, tudományos és okta-
tási épületek bővítésének ter-
vezésére. 

— Munkánkat segíti a 
külföldi intézményekkel ki-
alakított együttműködés. Az 
1964-es évben baráti szerző-
désit szeretnénk kötni a glas-
gowi orvosegyetemmel, ku-
tatási és gyógyítási eredmé-
nyeink cseréjére. Glasgow-
val személyi kapcsolataink is 
vannak, az ottani egyetem 
anatómiai intézetének pro-
fesszora, Bacsich Pál szege-
di származású. Tovább mé-
lyítjük a kapcsolatainkat a 
bratislavai egyetemmel is. 

Bizkodva nézünk az 1964-
es esztendő elé, s reméljük, 
hogy problémáink megoldód-
nak. 

során a levelezők legered-
ményesebb oktatási formáját 
megtalálni ugyancsak cé- é r n i ; 
lünk, hisz M Ü f 
száma évről évre nő. Az el-
múlt években már kialakí-

kell alapos tanulmányozás- csak sok eredményt várunk juk a harcot. ú j épületekre. Kétségtelenül 
nak alávetni és kidolgozni, továbbra is. , , , vannak lehetőségeink, csak 
E módszertani kutatómunka „ ,„ , ' . — Ahhoz, hogy oktató-, kérdés miképp tud-

— Nevelőmunkank során tudományos es nevelomun- ^ 
elsősorban azt szeretnénk el- kánk még eredményesebbé J u k iaaJOWizni azoKat. « a -

arsL-sra-a «¡¡sas ^ j m í ^ t 
TLzT. *—,, * megfelelően a hallgatók az elmúlt évek során mind meg nem kezflteK meg <oz u j 
mint eveKDen mar Kiaiani- munkafegyelme még jobban több és több hallgató nyert íogMinika építését bzeret-
trctt tantervek ex oktatási megszilárduljon. Az itt-ott felvételt, az egyetem viszont nénk, ha az 1964-es évben a 
^ g C r t r t a t n i ^ fellépő káros nézetek ellen épületeket nem kapott. Csongrád megyei Építőipar, 
hajtásán is fáradozni fo-
gunk, hogy a megfelelően 
átdolgozott tananyag ideo-
lógiai és tudományos köve-
telmények tekintetében is 
magasabb szintűvé váljon. . 
Üj feladatot jelent szá- — Bízunk abban, hogy a emberekkel bővült oktatói teket felkarolni es e terute-
mumkra az ú j évben a 1964—65-ös tanévtől áttérve kart összefogni, s közös pe- ten eredményeket elemű 
szakbiológus-képzés megszer- ismét a két szakos tanárkép- dagógiai, politikai és világ- A tanárképző Fóisko-
vezése is. zésre, jobban képzett tanáro- nézeti egységű közösségé ko- ^rkesztjük a Módszer-

— Egyetemünkön folyó tu- kat adhatunk a magyar pe- %>ácsolni. _ tonj Közleményeket immár 
dománj'os munkának első- dagógus-társadalomnak. Re- — Örvendetesen fejlődött nenyedik éve. 1964-ben még 
rendű feladata az legyen az mélhető, hogy újabb átszer- főiskolánk tudományos mun- ¿nfc(jbb törekedni fogunk, 
elkövetkező évben is, hogy vezés nem lesz egyhamar, Icájának megszervezése. 1963 h ffl „¿¿éki pedagógusok-
a gyakorlati élettel számoló, és megtaláljuk azt az egyen 64-es tanévtől kezdődően 

súlyi állapotot, amely a fő- Nagy István igazgató helyet-
iskola életébe tartós lesz, és tes fogja össze a különböző 

Dr. Nyíri Antal egyetemi tanár, 
JÁTÉ Magyar Nyelvtudományi Intézet 

D r . Csukás István igazgató, főiskolai 
tanár, Tanárképző Főiskola 

a népgazdaságot szolgáló mű 
vek szülessenek. Ennek ér-

kai kapcsolatot tartsunk 
ezen keresztül. Olyan gya-
korlati kérdések felvetésére 

dekében egy központi labo- lehetővé teszi az eredményes területeken folyó kutatáso- sor e folyóirat hasáb-
ratóriumot akarnak létesí- tudományos kutató munkát kat. Eddig többnyire a ku- . . Qmit közvetlenül a va-j _ I 1 . L I . j r* I Á. —7—, ÁI..'>I«.I.I. „T-. — *.'. — i ,1! ™ + 4 „—„.»i,, otliilr ' __ _ . . teni, ahol több tanszék ku-

— E lap segitséget adhat 
a képesítés nélküli nevelők 

es az elmelyúltebb óktato- tatas felteteleit teremtettük lósÁ alkalmazhat minden 
tatái együtt dolgozhatnak, nevelő munkát egyaránt. A meg. Az új évben bízunk gyakorló pedagógus. A fo-
Meg akarjuk valósítani a két szakra való áttérés elő- abban, hogy gyümölcsözni iyóirat célja pedig meg-
számítóközpontot is, ahol nyeit mind a tanulóknak, fognak az eddigi beruházó.- alapvető célunkkal: 
egy M—3-as típusú kiber- mind a tanároknak ki kell sok. Az évenként kapott fél- színvonalasabb főiskolai ok-
netikai számológép segíti használni. Csökkenni fog a millió forint támogatást tatÁst teremteni. 
majd a kutatók munkáját, főiskolai tanárok kötelező ezentúl egyre inkább súly-
A külföldi társegyetemekkel óraszáma, ami a főiskolák pontozva osztjuk szét. Azo-
közösen végzett tudományos felsőoktatási intézményként kat a kutatási területeket . _ 
kutatómunka eredményei a való tényleges elismerését is támogatjuk, amelyek tudnak és a levelező hallgatok kép-
jövőben egyre inkább reali- jelenti egyben. 1964-ben re- is felmutatni eredményeket, zéséhez is. Tervezzük mod-
zálódnak, gyümölcsözőbbé mélhetöleg sikerül az új Ügy véljük, ez minőségi ku- szertani kézikönyvek soro-

tatásra való ösztönzést is je- zatának kiadását is. 
FI*» TTfllflSV F I rád P f r Y P f p i t l i ® versenyszellem ki- _ 1964-től várjuk a főis-
M J r . n a i a ^ Z H.14M1 e g y e i e m i alakulásanak lehetoseget fcoía 6S m m ó s fejlesztési 

t a n á r , J A T E G e r m á n N y e l v e k — — t ™ * elfogadását u , a m t 

é s I r o d a l m a k I n t é z e t e 5dő Fel- — A SZEGEDI EGYE-
Az ú j évtől a Germán Nyel- Az Idegen nyelvi tanszék sőoktatási Kutató Csoport TEM-től azt várjuk, hogy 

vek és Irodalmak Tanszéke fejlesztésének körébe tartó- munkájába. Már eddig is tartson tovabbra is eleven 
is sokat Vár. A várakozás zik az angol szakos tanár születtek cikkek és doktori kapcsolatot foiskolánk elete-
azonban megnövekedett fe- képzés bevezetése. A szak a disszertációk a felsőoktatás vei és a. leglenyegesebb 
ladatkört is jelent. Az idegen Germán Nyelvek és Irodai- módszertanának korebol. problémáinknak megoldasa-
nyelvi tanárképzés — csak- mak tanszékén belül működ- Szeretnénk ezeket a kisérle- ban segítsen. 
úgy mint az idegen nyelvi nék, s az előkészítő munka e 
tanítás — ma világszerte for- téren megindult már. Remél-
rongás állapotában van. Ha hetjük, hogy tanárképzésünk 
számunkra az idegen nyelv 1964-ben ezzel a szakkal ki-
tanítása nem közvetlen fela- egészül, mert a Bölcsészeti 
dat is, bizonyos módszerbeli Kar dékánja magáévá tette 
és technikai újítások mégis az ügyet s a kar, valamint az 
bizonnyal haszonnal gyümöl- egyetem érdekeinek figye-
esöztethetők. Éppen ezért üd- lembe vételével a hivata-

— Mit várok? Üjat, job-
bat! Vegyük a felsőoktatási 
reform megvalósítását első-
nek. E téren ugrásszerű fej-
lődést 1964-ben nem várok, 
mert ennek eredményei 
azonnal nem mérhetők le. 
Azt azonban várom, hogy 
a reform alapjainak leraká-
sa után, a kialakuló nyu-
godtabb légkörben tovább 
fejlődünk. Az eddig kialakí-
tott »reformkereteket- pedig 
megfelelő tartalommal meg-
töltjük, és ehhez mindenki 
a maga munkaterületén 
eredményesen hozzájárul. 
Bízom abban, hogy ez minő-
ségi fejlődést fog eredmé-
nyezni. Ezzel kapcsolatos az 
a javaslat-tervezetünk, hogy 
a jövőben felveendő magyar 
szakos hallgatóknál elsőren-
dű kívánalomnak számítson 
a kellő fokú helyesírási 
készséggel való rendelkezés. 

— 1964-ben intézetünk ok-
tatói közösen elkészítik a 
Müncheni-kódex betűhű ki-
adását Ennek a 15. század-
ból való és a huszita moz-
galommal kapcsolatos nyelv-
emléknek a kiadása, a ma-
gyar nyelvtörténet és nyelv-
tudomány nem csekély je-
lentőségű eseménye lesz. Tu-
dományos munkánkat a fel-

sőbb szervek jelentős anyagi 
támogatásban részesítik. 

— A felsőoktatási reform 
megköveteli az igényesebb 
oktató-nevelő tevékenységűt 
Ezt a mai létszámmal elérni 
nem lehet. Üj oktatókkal 
kell megerősíteni intézetün-
ket. Néhány éve Szegeden 
végzett tehetséges fiatalokra 
gondolunk elsősorban. Az 
itt végzettek jól megállják 
helyüket, mint ezt a leg-
utóbbi Országos Tudományos 
Diákköri Konferencián való 
szereplésünk is bizonyítja. 

— Szeretném, ha 1964-től 
kezdve állandó munkarit-
mus alakulna k j az egyete-
men, amit ad hoc dolgok 
nem zavarnának meg. így 
jobban és hamarabb elérjük 
azt a magasabb szinten folyó 
oktató-nevelő munkát, amit 
várnak tőlünk, amit a re-
form jelent Úgy érzem, a 
jelenlegi politikai légkör 
serkentően hat az alkotó 
munkára és lehetővé teszi 
mindazt, amit elmondtam. 
Végezetül néhány apró kí-
vánságot említenék: a nyelv-
szakos hallgatók minél több 
időt töltsenek abban az or-
szágban amelynek nyelvét 
tanulják. Ne csak német lek-
torunk legyen! 

alakulásának koia 65* mliüós/"fejlesztési Dr. Mészáros Lajos docens, 
JATE Alkalmazott Kémiai Intézet tanszékek között így tamasz- az eikövetkező években rea 

tott feszültség. 
Szeretnénk bekapcso-

lódni EVTE-en működő Fel-
lizálódna. 

— A SZEGEDI 

Dr. Kedvessy György 
egyetemi tanár, 

Orvostudományi Egyetem 
- Az egyetemi oktatási nél is nagyobb szorgalom-

vözöljük kömmel * a fonett- tos' vona tkozás i«^ túl" "is reform érinti a gyógyszerész mai tanulnak és vesznek 
kai laboratórium feiáUítá- k ö r ü l t e k i n t ő e n f o g l a l k o z i k v e - képzést is. Az oktatas kor- reszt a tudományos munká-
sát, mely nem o-eciaszer le. Nem szabad azonban el- szerűsítésének az 1964-es ev- ban. De ehhez meg hozza 
ugyan, ele eredmcnyeket felejteni, hogy szervezeti ben vetjük meg az alapjait, kell tenni, hogy egyetemi 
hozhat és egyre megfogha- szempontból egyelőre az ala- Elsősorban ezen a teren va- eletünk csak akkor nevez-
tóbb eredményeket fog hozni, pok lerakásáról van csak szó, rok jelentős javulast az u j heto teljesnek, ha a tarsa-
mentől inkább elsajátítják más tekintetben pedig erre is évben. dalom közös erőfeszítései-
majd nyelvoktatóink h aszná- vonatkozik az az általános — Az oktató-nevelő mun- bői szintén kiveszik részü-
latának módszertanát. A la- érvényű tétel: egyetemünkön ka természetesen kétoldalú, helytállnak a mozgalmi 
boratoriumra a fonetikai ku- az angol szakos tanárképzés fejlődése nemcsak az egye- társadalmi munkában is 
tató munka mellett a magyar indul csak meg, de nem az temtől függ hanem az egye- , ., . , 
szakos tanárjelöltek szép és angol nyelv tanítása, mely . . ^ eppugy, mint a mult evben. 
helyes magyar nyelvi kiej- egyébként folyik az összes t e l r u 1 I J U S ' ' 1 — Szeretném, ha tovább 
tésének kialakítása terén is karon, csakhogy más igény- akkor lesz eredmenyes, ha kapcsolataink a 

nyed és más célkitűzéssel. hallgatóink még az eddigi-

— Bízom abban, hogy a 
tudományos műszaki okta-
tásfejlesztéssel kapcsolatos 
munkaterületünk a vegy-
iparban devizaforintban is ki-
fejezhető eredményeket hoz. 

— Cize-m abban is, hogy 
iall(iotó\nk diplomamunka-

eredményeit az új évtől kez-
dődően működő üzemekben 
szente sitiik majd, valamint 

hogy a szovjet vegyipar fej-
lesztési terv a mi mun-
kánknak is kiterjedtebb fel-
használását jelenti. Ezji kí-
vüli szeretném remélni, hogy 
mvnkánk segédeszközea 
magyar gyártmányok 1964-
ben közelebb kerülnek a vi-
lágszinthez, hogy a politikai 

gazflasagtan megfelelő tani-
tásait a magyar műszaki fej-
lesztésre sokkal-sokkal ter-
mékenyebben alkalmazzák a 
sorún következő népgazdasági 
tervek jó és ésszerű megva-
lósításának érdekében. 

— Remélem, az új évben 
sem kell csalódnunk hallga-
tóinkban, akiket továbbra is 
érdekelnek az általun/c meg-
valósított technikai eredmé-
nyek és végezetül erősei, bí-
zom abban is, hogy városunk 
tovább bővül, fejlődik, ide-
genforgalma jelentősebbé vá-
lik akirakatok tetszetősebbek 
lesznek és mindennapi éle-
tünk nnapról-napra kényel-
mesebbé és szebbé válik... 

Dr. Karácsonyi Béla docens, 
JATE Magyar Történeti Intézet 

fontos szerepet vár. 

Dr. Vajda László főiskolai tanár, 
Tanárképző Főiskola 

baráti országok társintézetei-
vel. Hisz a gyógyító-kutató 
munkának elengedhetetlen 
feltétele az elért eredmé-
nyek, tapasztalatok kicseré-
lése. Ügy érzem, jó úton ha-
ladunk ennek a megvalósítá-
sához, hisz éppen az év utol-
só heteiben kötöttünk szer-

— Sokat beszélünk mosta- szonynak a kimunkálásán zon a hallgatókat érdeklő 
nában a fesöoktatási reform- akarok fáradozni. problémákkal. Színvonalas-
ról, de egyik feltételéről — — Bizonyos vagyok abban nak tartom az irodalmi ro- z ó d ^ a h a U e i egyetemmeL 
a tanár és a diák helyes vi- is, hogy a jelenlegi három vatot. Néhány költőre ma- Ez .g 'mutat5a a kapcsoiatok 
szonyáról — azonban nem szakról a két szakra való gam is felfigyeltem, akiknek bővülését 
eleget. Meggyőződésem, hogy visszatérés is, az oktatás mi- érdemes írní. Névszerint: - Az 1963-as évben jelen-
ős irodalom ürügyén az élet nőségi javulását eredménye- R n ^ ^ mk_ tősen javult az ^ ^ 
minden lenyeges probléma- zi. Vallok be, hogy ezeddig hallgatók anyagi helyzete. A 
;dról S2ót ejthetünk, s mi a hallgatók a tanulás rová- ; B^ela es Szepesi At ^ ^ ^ ^ 
tanárok a diákokkal olyan sára szórakozhattak csak, tilara gondolok. Nem artana, k e d é s e i n e k n e m kizárólag 
intim közelségbe kerülhe- annyi volt dz elfoglaltságuk ho, TendszcTesitcnélc az isme- hanem egy jobban képzett 
tünk, amely szituációban a s csak kevés akadt, aki a retterjesztő részt és az új- szociálpolitikai célja volt, 
nevelés hatékonysága elérhe- tanulást részesítette előny- gá terjesztését szervezetteb. értelmiség kinevelését segítik 
ti a maximalis fokot is. Ez- ben, ami fiatalokról lévén „ elő. Több komolyságot és 
által a reform-követeimé- szó, nem is halálos bűn. Delt veOezneK •••• vruineK, i g é n y e s e b b f e l készülést vá-
nyek is intenzívebben való- _ A SZEGEDI EGYE- ^ 0 2 előadó és hall9at° vi~ runk hallgatóinktól nemcsak 
sulhatnak meg. 1964-ben en- TEM-től azt várom, hogy a szonyáról vitát indítana a a vizsgákon, hanem 
nek a vázolt tanár-diák vi- jövő évbe« többet foglalkoz- lep. évben. 

— Az elmúlt évek során az 
egyetemi tudományos munka 
kérdése került előtérbe és 
eközben kissé háttérbe szorul-
tak az oktató-nevelő munka 
problémái. 1964-ben végre 
meg kell találni a kettő kö-
zötti egyensúlyt. Ugyanígy a 
reform során főleg szervezési 
kérdéseket oldottunk meg ed-
dig amelynek nagyon fontosak 
voltak, de most már a felső-
oktatási reform tartalmi kér-
dési legyenek napirenden. 

— Ebben a tanévben a kor-
mányintézkedés következté-
ben jelentősen megjavult az 
egyetemi hallgatók anyagi 
helyzete. Ennek az intézke-
désnek nem kizárólag szo-
ciálpolitikai célja volt, hanem 
egy távolabbi célt, egy jobban 
képzett értelmiség kinevelé-
sét kell elősegítenie. Több ko-
molyságot és igényesebb 
felkészülést várunk hallga-
tóinktól nemcsak a vizsgá-
kon, hanem egész évben. 

— Az utóbbi években bő-
kezű egyetemfejlesztésnek 
voltunk tanúi. Kiépültek a 
tanszékek. Intenzívebb, ered-
ményesebb oktató munkára 
törekszünk. Eközben valami-
ről azonban megfeledkeztünk. 
A tanszékvezetők, az előadó 

gárda vezetőinek és a hallga-
tóságnak a vizsgáitatáson túl 
való találkozásáról egy-egy 
szemináriumi foglalkozás ke-
retei között. Nemcsak a hall-
gatóktiak jelentene ez él-

mény és tudástöbbletet! 
— Évről évre szaporodnak 

a levelező hallgatók és egy-
re többen kapnak így diplo-
mát, ami egyenértékű a nap-
padi tagozaton szerzettel. Vi-
szont nem azonos a kétféle 
módon szerzett tudás menv-
nyisége és minősége. Legtöbb 
kifogást a levelezők kötelező 
olvasmány ismerete ellen lehet 
hallani és tapasztalni. Azzal 
védekeznek, hogy nem kap-
ták meg, amit el kellett ol-
vasni. Végre meg kellene 
szervezni országosan, hogy 
jegyzeteken túl szöveggyűj-
teményeket is adjanak ezek 
kezébe. 

— Ha lehet kérnék is va-
lamit az ú j évtől, 1964-tól. 
Ne legyen emeletráépítés az 
Ady-téri épületre, hanem ab-
ból a pénzből, amit erre 
szánnak építsenek a sportpá-
lya helyére ú j és korszerű 
épületet. A jogi-kari emelet-
ráépítéssel járó zűrzavart és 
kavarodást nagyon megsíny-
lette az ottani oktatás. 


